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ازبازیدر»آژانسشیشهای«
تامدیریتانجمنسینمایجوانانایران

بهروز شعیبی، متولد 2۵ شهریور 1۳۵8 در مشهد، یکی از چهره های برجسته 
و چندوجهی ســینمای ایران اســت که در عرصه های بازیگری، کارگردانی، 
نویسندگی و مدیریت فرهنگی فعالیت های چشمگیری داشته است. او فعالیت 
هنری خود را از نوجوانی با بازی در سریال »بازگشت پرستوها« آغاز کرد و سپس 
با نقش آفرینی در فیلم هایی چون »آژانس شیشه ای« )1۳7۶( و »طلا و مس« 
)1۳87( به شهرت رسید. شعیبی در سال 1۳84 با ساخت فیلم »باغ آلوچه« وارد 
عرصه کارگردانی شد و با فیلم »دهلیز« )1۳91( توانست سیمرغ بلورین بهترین 
فیلم بخش نگاه نو را از سی و یکمین جشنواره فیلم فجر دریافت کند. از دیگر آثار 
موفق او می توان به فیلم های »سیانور« )1۳94(، »دارکوب« )1۳9۶(، »روز بلوا« 
)1۳98(، »بدون قرار قبلی« )1400( و »آغوش باز« )140۳( اشاره کرد که هر 
یک با رویکردی اجتماعی و انسانی، جایگاه ویژه ای در سینمای ایران یافته اند. در 
کنار فعالیت های هنری، بهروز شعیبی از اواخر سال 140۳ به عنوان مدیرعامل 
انجمن سینمای جوانان ایران منصوب شد. او در این سمت، با تمرکز بر توسعه 

سینمای کوتاه و گسترش سینماهای سیار در مناطق 
محروم، تلاش می کند تا دسترسی به سینما را برای 
همگان فراهم سازد. شــعیبی با تأکید بر ضرورت 
حمایت از فیلمسازان جوان و پرهیز از ایجاد موانع 
غیرضروری، به دنبال ایجاد فضایی پویا و خلاق در 

عرصه فیلم کوتاه کشور است. این هنرمند 
سعی دارد با ترکیب تجربه های هنری 
و مدیریتی خــود، نقشــی مؤثر در 

پیشبرد سینمای ایران ایفا  کند.

بهروزشعیبی:علاقهامبهفیلمسازیخاموشنشدهاست
جنابشعیبی،شماسابقهایدرخشاندرفیلمسازیداریدوبسیاری
ازآثارشماازدلدغدغههایشخصیبرآمدهاند.درجایگاهمدیرعاملی
انجمنسینمایجوانان،رویکردشمابهتولیدفیلمهایکوتاهچگونه
است؟فیلمهایجوششیکهنگاهزندهفیلمسازدرآنمستتراستیا
فیلمهایپوششیدرقالبفیلمهایموضوعیوسفارشییافیلمهای
کوششیوآموزشیکهنمونهآندردورهقبلازشمابارویکردسینمای
ژانردیدهشدوقصدداشتظرفیتهایدانشیرادرسینماافزایشدهد؟
این تقســیم بندی ها هرکدام جایگاه خود را دارند. اما واقعیت این است که 
نمی توان فیلم ساز جوان را در قالب های محدود قرار داد. پویایی ذاتی نسل جوان، 
به ویژه در حوزه فیلم کوتاه، ایجاب می کند که ما هم با انعطاف پذیری بیشتری 
عمل کنیم. در انجمن، دو نوع مسیر تولید فیلم داریم: یکی فیلم هایی که بر اساس 
مضامین و اولویت های پیشنهادی انجمن تولید می شوند، و دیگری آثاری که از دل 
دغدغه ها و انگیزه های شخصی فیلم سازان جوان می جوشد. ما تلاش می کنیم هر 

دو رویکرد را با نگاهی هم سان تقویت کنیم.

آیادررویکردهایجدیدانجمن،تقویتســینمایژانربهمثابه
آموزشیوجوددارد؟

ما قصد نداریم مسیر خوبی که در دوره های گذشته آغاز شده، متوقف کنیم. 
اتفاقاً یکی از اهداف ما، تقویت تنوع ژانری در فیلم کوتاه اســت. سینمای ژانر 
می تواند به پویایی بیشــتر این حوزه کمک کند. به همین دلیل، همایش های 
تخصصی مرتبط را ادامه خواهیم داد و از طرح ها و فیلم نامه هایی که در این زمینه 

تولید شوند، حمایت خواهیم کرد.

نشانههاحاکیازایناستکهاززمانیکهدرانجمنمشغولبهکار
شدید،فعالیتحرفهایفیلمسازیتانراکنارگذاشتهاید...

نمی توانم بگویم که فیلم سازی را به طور کامل کنار گذاشته ام، ولی واقعیت 
این است که مسئولیت در انجمن سینمای جوانان بسیار گسترده و زمان بر است. 
در حال حاضر تمرکزم روی این مجموعه است و دوست دارم در این جایگاه مؤثر 
باشم. اما این بدان معنا نیست که از دنیای فیلمسازی فاصله گرفته ام. علاقه مندی 
به ساخت فیلم همچنان در من وجود دارد و ان شاءالله در زمان مناسب، اگر فضای 

حرفه ای اجازه دهد، دوباره فیلم خواهم ساخت.

فیلمهاییمانند»طلاومس«دربازیگرییا»دهلیز«درکارگردانی،
ازآثارماندگارسینمایایرانهستندبااینوصفممکناستشمانیز
مانندبرخیازمدیرانکهســینماگرانمهمیبودهاند،هرچندسال

یکباربهفیلمسازیبازگردید؟
چرا که نه. اتفاقاً این شــیوه می تواند فرصت تأمل و تمرکز بیشــتری برای 
خلق آثار جدی تر فراهم کند. فعلًا تمام تلاش من این است که در جایگاه فعلی، 
بیشترین اثربخشی را داشته باشم. اما علاقه ام به فیلم سازی خاموش نشده است.

یکیازبخشهاییکهموردتوجهجدیانجمنسینمایجوانانقرار
گرفته،گسترشسینماسیاراست.اینبخشازنظرفنیوساختاری،

چگونهتجهیزشدهونمایشفیلمهاچگونهصورتمیگیرد؟
ســاختار فنی سینماســیار تقریباً همانند یک سالن ســینمای استاندارد 
البته در ابعاد سیار اســت . هر واحد ســیار دارای پرده نمایش، سیستم صوتی 
باکیفیت و دستگاه پروژکتور حرفه ای است. فایل های فیلم به صورت اینترنتی و 
کدگذاری شده از تهران برای هر واحد ارسال می شود. این فایل ها قابل دانلود یا 
ذخیره سازی نیستند، و فقط در بستر ایمن و رمزگذاری شده پخش می شوند. این 
سازوکار، امنیت محتوایی فیلم ها را تضمین می کند. کیفیت صدا و تصویر نیز با 

استانداردهای لازم هماهنگ شده است.

اگربخواهیمدفترسینمایکوتاهایرانراورقبزنیموبهصفحهبعد
برویم،شمادوســتداریددرآنصفحهچهچیزینوشتهشود؟چه

تغییریرادرسینمایکوتاهآرزودارید؟
فقط همین را بنویسند که؛ »ما روند فیلمسازی در سینمای کوتاه را متوقف 
نکردیم«. به نظرم اگر نهادهای مسئول، مدیران و متولیان فرهنگی میدان را برای 
فیلمســازان فراهم کنند، خودش بزرگ ترین خدمت به سینمای کوتاه است. 

سینمای کوتاه راه خود را بلد است، جریان دارد و پویاست. 

درپایان،اگرنکتهایباقیماندهخوشحالمیشویمبشنویم...
تأکید من این است که باید از این میراث با جدیت حفاظت کنیم و هم زمان 
به فکر تقویت آن باشیم. نسل جدید فیلم سازان ما سرمایه های آینده  سینمای 
ایران هســتند و ما وظیفه  داریم امکانات و حمایت لازم را برای شکوفایی آن ها 

فراهم کنیم.
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 گفت وگوی روزنامه صبا با بهروز شعیبی 
رییس انجمن سینمای جوانان ایران:

سینمای کوتاه کارش را بلد است


